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 طرح مسكن مهر سال 

هادي غلامحسيني
  گزارش  یک

86 كليد زده شد و در 
جريان اجراي اين طرح 
بسياري از طبقات ضعيف جامعه خانه دار شدند اما 
برخي واحدهاي باقيمانده از اين طرح با 70 درصد 
پيشرفت فيزيكي به دولت يازدهم تحويل داده شد 
و با وجودي كه اين دولت متعهد شد طرح را به اتمام 
برساند اما با گذشت چهار س�ال هنوز بسياري از 
متقاضيان مس�كن مهر در انتظار خانه دار شدن 
هستند، بدين ترتيب پروژه هاي نيمه تمام مسكن 
مه�ر مهم�ان دول�ت دوازده�م خواه�د ب�ود. 
ارزش افزوده در ش��رايطي به بهانه جديد برخي 
ازپيمانكاران مسكن مهر براي دريافت مجدد پول 
از متقاضيان مسكن مهر تبديل شده است كه به 
گفته مديرعامل شركت عمران پرند، انبوه سازان 
مس��كن مهر، حق دريافت هيچ گونه وجه چه به 
عنوان ماليات برارزش افزوده يا هر عنوان ديگر را 
از متقاضيان اين طرح ندارند، اين در حالي است 
كه طرح مقوله ارزش افزوده خود دليلي مبرهن 
بر تأخير مكرر در اجراي طرح و تحويل واحدهاي 
مس��كن مهر به متقاضيان اس��ت. رهبر معظم 
انقلاب س��ال 92 به هيئت دولت تأكيد كردند 
كه پروژه هاي باقي مانده از دولت قبل را به اتمام 
برسانيد و تأكيد ويژه اي روي مسكن مهر داشتند 
زيرا بسياري از خانوارهاي مستأجر و بي بضاعت 
متقاضي مس��كن مهر بودند، در همين راس��تا 
بسياري از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي نيز 
روي اتمام طرح تأكيد داشتند و متعاقباً دولت هم 

متعهد شد پروژه هاي باقيمانده از مسكن مهر را به 
اتمام برساند، حال با گذشت چهار سال از دولت 
يازدهم، متأسفانه بسياري از متقاضيان مسكن 

مهر هنوز مسكن خود را تحويل نگرفته اند. 
  حملات مكرر آخوندي به مسكن مهر

وزير راه و شهرس��ازي طي چهار سال گذشته به 
دليل اظهاراتش در رابطه با مسكن مهر از سوي 
مجلس و افكار عمومي مورد مؤاخذه قرار گرفت 
و با وجودي كه در آستانه استيضاح و بركناري در 
مجلس از اظهاراتش عذرخواه��ي كرد و مجدداً 
متعهد شد كه مس��كن مهر را به اتمام مي رساند 
اما متأس��فانه اوضاع ميداني مس��كن مهر نشان 
مي دهد بسياري از طرح هاي مسكن مهر به دلايل 
واهي رها ش��ده اند و متقاضيان مسكن مهر بين 
شركت هاي عمران شهرهاي جديد و پيمانكاران 
گير كرده اند و در اين بين نكته جالب آن است كه 
هنوز واحدهاي مس��كن مهر تحويل متقاضيان 
نشده، كارت اقساط مسكن مهر براي متقاضيان 
صادر ش��ده اس��ت و اگر متقاضي از پرداخت آن 
امتناع كند، امكان دارد سلب امتياز شود. در اين 
بين در حالي كه متقاضيان مس��كن مهر تمامي 
پس انداز زندگي خود را در اختيار مسكن مهر قرار 
داده اند برخي پيمانكاران مسكن مهر يا برخي از 
شركت هاي عمران ش��هرهاي جديد در اثر نبود 
نظارت هر روز به بهانه ه��اي واهي از متقاضيان 
مسكن مهر طلب آورده نقدي مي كنند كه ارزش 
افزوده بهانه جديد اين مجموعه ها براي دريافت 
پول جديد از متقاضيان رنج كش��يده مس��كن 

مهر است. 
  صيغه جديد پيمانكاران براي دريافت پول

ارزش افزوده مسكن مهر در ش��رايطي به بهانه 
جديد پيمانكاران براي دريافت پول از متقاضيان 
مسكن مهر تبديل شده اس��ت كه ارزش افزوده 
خود نشان از تأخير مكرر در تحويل پروژه مسكن 
مهر اس��ت، اين درحالي اس��ت كه امروز و فردا 
كردن برخي پيمانكاران مسكن مهر براي تحويل 
واحدها متقاضيان مسكن مهر را به ناله و نفرين 
انداخته است و متأسفانه پيمانكاران مسكن مهر با 
تحويل ندادن واحد ها به هر بهانه اي از متقاضيان 

پول طلب مي كنند. 
طبق اطلاعات دريافتي روزنامه »جوان« از منابع 
آگاه، برخي از پيمانكاران مسكن مهر در پرند با 
هدف انتفاع مجدد از محل آورده نقدي متقاضيان 
عمداً و با بيان بهانه هاي بني اسرائيلي از تحويل 
واحدهاي مسكن مهر خودداري مي كنند، اين در 
حالي است كه گفته مي شود برخي پيمانكاران با 
اين شگرد مسكن هاي مهري كه در نظر موقعيت 
در منطقه ويژه اي بوده اند با بهاي بسيار اندك از 
چنگ متقاضيان درآورده اند و اين مسكن ها را با 

بهاي بيشتري به فروش رسانده اند. 
در همين رابطه سيدعلي اكبر طاهري به صراحت 
اظهار داشته اس��ت كه آناليز قيمت پروژه هاي 
مسكن مهر به طور كامل محاسبه و قيمت نهايي 
به كارگزاري مس��كن مهر و به متقاضيان اعلام 
شده است، از اين رو انبوه س��ازان هنگام تحويل 
واحدها نبايد هيچ وجهي را از متقاضيان دريافت 

كنند. وي با اش��اره به برنامه ري��زي براي افتتاح 
7هزار واحد  مسكن مهر در هفته دولت تصريح 
كرد: اي��ن واحده��ا در صورت تأمي��ن خدمات 

زيربنايي به متقاضيان واگذار مي شود. 
   شركت هاي عمران شهرهاي جديد چه 

مي كنند؟
پيمانكاران مس��كن مهر در پرند و پرديس انواع 
ش��گردهاي غيراخلاقي را براي كس��ب درآمد 
و تأمين مالي از مس��كن مهر ب��ه كار گرفته اند، 
به طور نمونه يكي از پيمانكاران در پرند با عنوان 
زيرس��اخت آرين با وجودي كه مقرر بوده است 
پروژه را چند س��ال پيش به متقاضيان تحويل 
دهد اما چندين سال است كه تحويل را به تأخير 
انداخته است و با وجودي كه از عمران پرند پول 
وام هاي متقاضيان را دريافت كرده اس��ت اما از 
تحويل امتناع كرده و گويا پول اتمام پروژه را به 

ساير پروژه هاي ديگر تزريق كرده است. 
 به كار گرفتن انواع ش��گردها از سوي پيمانكاران 
مس��كن مهر جهت تأمين مالي با ايج��اد تأخير 
در تحويل مس��كن مهر نش��ان از عدم نظارت به 
پيمانكاران مسكن مهر دارد كه حتماً بايد با اين 
اقدامات برخورد شود و پيمانكاران بابت تأخير در 
تحويل بايد هم جريمه عمومي شوند و هم اينكه 
به متقاضياني كه در حقشان ظلم كرده اند غرامت 
مالي پرداخت كنند كه در گزارش هاي آتي مبسوط 
با مصداق در رابطه با شگردهاي پيمانكاران در پرند 

اطلاع رساني دقيق خواهيم كرد. 
  مسكن مهر به هيچ عنوان مشكل مالي 

ندارد
لازم به توضيح اس��ت خ��ط اعتب��اري 45 هزار 
ميليارد توماني مسكن مهر كه بانك مركزي آن 
را جهت تأمين مالي مسكن مهر در اختيار بانك 
مس��كن قرار داده بود در دولت يازدهم براي 20 
سال امهال شد، يعني تا 20 سال آينده اين خط 
اعتباري در خدمت بانك مس��كن خواهد بود، با 
توجه به اين حجم از مناب��ع و دريافتي هايي كه 
بانك مسكن از محل اقساط مس��كن مهر دارد، 
پروژه مسكن مهر علي القاعده هيچ مشكل مالي 
نبايد داشته باشد و حتي بانك مسكن مي تواند با 
هدف به پايان رسيدن طرح با انتفاعي كه از محل 
امهال خط اعتباري دارد،  هزينه خدمات زيربنايي 

مسكن مهر را نيز تقبل كند. 
 دولت دوازدهم و مسكن مهر

در پايان نمايندگان مجلس شوراي اسلامي از وزير 
راه و شهرسازي آينده و همچنين رئيس جمهور 
در زمان ارائه رأي اعتماد به وزرا بايد هم گزارش 
عملكرد دقيق مسكن مهر را دريافت كنند و هم 
اينكه از اين افراد تعهد ش��فاهي و كتبي بگيرند 
كه مسكن هاي مهر باقيمانده خلق الله را در اولين 
فرصت تكميل و تحويل دهند، اين در حالي است 
كه با اتمام مسكن هاي مهر بي شك بار زيادي از 
روي دوش بازار اجاره برداش��ته شده و اجاره بها 

متعادل تر مي شود.

هادي غلامحسيني

طبق آمار منتش�ر 
ش�ده از تج�ارت   خودرو

خارجي در چهار ماهه امس�ال ركورد واردات 
خودرو جابه جا شده و تنها واردات خودروهاي 
هيبريدي هزار و 855 درصد رشد داشته است. 
به گزارش فارس، براس��اس اطلاعات به دس��ت 
آمده از ميزان ارزش كالاهاي عمده وارداتي چهار 
ماهه امسال بالغ بر 79 ميليون و 490 هزار دلار 
خودروي هيبريدي با حج��م موتور هزار و 500 
سي سي تا 2 هزار سي س��ي وارد كشور شده كه 

تعداد آنها بيش از 2 هزار و 750 دستگاه است. 
طبق جزئيات به دست آمده تا تيرماه سال 95 بالغ 
بر 4 ميليون 65 هزار و 638 دلار خودروي هيبريدي 
وارد كشور شده بود كه در شش ماهه امسال رشد آن 
به بيش از هزار و 855 درصد رسيده است. اين كالا 

تعرفه اي جدا از وسايل نقليه ديگر داشته و به دليل 
اين حجم از افزايش براي اولين بار ركوردي بي نظير 
ثبت كرده و ج��زو اقلام عمده وارداتي محس��وب 
مي شود. به گزارش فارس، خودروهاي هزار و 500 
تا 2 هزار سي سي حدود 130 درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رش��د دارند و در چهار ماهه سال 
جاري فقط از اين ردي��ف تعرفه اي بالغ بر 15 هزار 
542 دستگاه به كشور آمده است. اين در حالي است 
كه سال گذشته در همين مدت از مجموع دو رديف 
تعرفه اي خودرو با حجم ه��زار و 500 تا 2هزار و تا 
2 هزار و 500 سي سي حدود 15 هزار خودرو وارد 
كشور شده بود. پس از برجام و انعقاد قراردادهاي 
خودرويي ش��اهد افزايش چندين برابري واردات 
خودرو و قطعات منفصله و ارز بري شديد اين نوع 

كالاها و وسايل هستيم.

ركورد واردات خودرو جابه جا شد

دو قرائت از وضع اقتصاد ايران 
قرائت هاي مختل��ف از وضعي��ت اقتصاد اي��ران اي��ن روزها موجب 
سردرگمي 80 ميليون ايراني شده و اين پرسش را در اذهان عمومي 
ايجاد كرده كه اقتصاد ايران در كجا ايستاده و با گذر زمان وضعيت در 

حال بهتر شدن است يا بدتر شدن؟
برخي از نمايندگان ملت به پشتوانه آمارهاي رسمي مركز آمار، بانك 
مركزي، مراكز بين المللي و همچنين بازوي پژوهش��ي مجلس يعني 
مركز پژوهش هاي مجلس معتقدند اوضاع اقتصاد ايران نابسامان است 
كه تبلور اين اعتقاد را در س��خنان نگران  كننده رئيس مجلس از آمار 
مقايس��ه اي ايران با كش��ورهاي منطقه و جهان مي توان مشاهد كرد. 
برخي از نمايندگان دولت براساس آمارهاي موجود برداشت متفاوتي از 
وضعيت اقتصاد دارند و مدعي هستند اوضاع اقتصاد در حال بهبود است 
كه هر از گاهي افراد وابسته به دولت اظهارنظري در اين رابطه دارند ولي 
با اين حال باز هم اظهارات نگران كننده اي در رابطه با اقتصاد از برخي 

دولتي ها هر چند مدت يكبار در خروجي رسانه ها قرار مي گيرد. 
در حقيقت از يك وضعيت واقع��ي دو قرائت و برداش��ت مختلف ارائه 
مي شود و اختلاف نظرها در رابطه با وضعيت كنوني اقتصاد تنها به دايره 
نمايندگان دولت و برخي نمايندگان مجلس ختم نمي ش��ود بلكه بين 
كارشناسان اقتصادي و اساتيد اقتصاد نيز همين اختلاف نظرها وجود 
دارد و همين قرائت هاي مختلف از وضعيت موجب نگراني مردم ايران 
شده زيرا اين باور ايجاد شده است كه نكند حقايق به مردم گفته نمي شود 

و فرصت پيشگيري از بحران هاي احتمالي از مردم ايران اخذ مي شود. 
بدون ترديد وضعيت اقتصاد ايران مردم را سردرگم كرده است و كم كم 
اين سؤال در ذهن عوام در جامعه ش��كل مي گيرد كه مشكل اقتصاد 
ايران چيس��ت كه با اين همه منابع و ثروت و پتانسيل براي پيشرفت 
اما مشكلات و بحران ها قابل حل نيس��ت و وضعيت به شكل واقعي و 
محسوس بهبود نمي يابد. ارائه گزارش صحيح از وضعيت اقتصاد ايران 
در ابتدا نياز به استقلال تهيه كنندگان گزارش دارد و سپس بايد آمار 

دقيق و صحيح و قابل اتكا در دست باشد. 
متأس��فانه براي تحليل وضعيت اقتصادي گاه استقلال در گزارش ها 
رعايت نمي شود و آمارها به شكل گزينش ش��ده گزارش مي شوند يا 
اينكه آمارها از اساس به نوع و روش��ي استخراج شده اند كه نمي تواند 
واقعيت ها را به تصوير بكشد يا اينكه آمار ها به طور كل اشتباه تحليل 

و تفسير مي شود. 
رانت اطلاعاتي موجب شده است مديران دولتي كه بيشترين سهم را 
در اقتصاد ايران دارند به ش��دت در برابر افشاي اطلاعات وآمارو ارقام 
مقاومت از خود نش��ان دهند، از همين رو طي 40 سال گذشته كمتر 
بخش��ي را مي توان يافت كه اطلاعاتش به طور ش��فاف گزارش شده 
باش��د و آمار و ارقام دقيقي در دست باشد و ش��ايد يكي از دلايلي كه 
گزارش هاي رپرتاژگونه مثبت كه بيش��تر رنگ و بوي تبليغي دارد به 
وفور در دست است، همين دولتي بودن اقتصاد و برخورداري مديران 

از رانت ها بوده باشد.
در حقيقت ديگر همه پذيرفته اند در بخش دولت به طور نمونه بخش 
پولي، مالي )بورس، بيمه، صندوق هاي بازنشس��تگي، سازمان تأمين 
اجتماعي(، صنعت، خودرو، فلز، كش��اورزي، س��اختمان، حمل و نقل 
اعم از ريلي، جاده اي، دريايي، هوايي، غذا، دارو و... با خرده دولت هايي 
متشكل از مديران قديمي و بانفوذ روبه رو هستيم كه اين افراد به رغم 
آنكه مالكيت اين بخش هاي متعلق به دولت و مردم است اما اين مديران 
نسبت به انتقادهايي كه به اين بخش ها مي شود، بسيار حساس هستند 
و در برابر تغييراتي كه به سود عامه مردم است به شدت مقاومت نشان 
مي دهند، در چنين مواقعي اين باور ايجاد مي شود كه نكند سود مالكيت 
عمومي اين بخش ها به مديران مياني اختصاص دارد كه اين افراد آنقدر 

از انتقاد ناراحت مي شوند و مراقب افشاي اطلاعات هستند. 
در ادامه بايد توجه داشت كه بخش دولت تا پايان سال 95 گويا حدود 
700هزار ميلياردتومان بدهي داشته است كه تسويه اين حجم بدهي 
با توجه به تأمين بودجه جاري و اين اوضاع قيمت نفت به هيچ عنوان 
تا 10 سال ديگر هم امكانپذير نيست، در عين حال 90 درصد بودجه 
عمومي 300 تا 400 ميلياردي دولت به بودجه جاري و مصرفي بخش 
دولت اختص��اص مي يابد كه از اي��ن بودجه 90 درص��دش نيز صرف 
پرداخت حقوق و دستمزد مي ش��ود، در عين حال بودجه شركت هاي 
دولتي و وابسته به دولت حدود 700تا 800هزار ميليارد تومان است كه 
وضعيت صورت هاي مالي اين شركت ها به هيچ عنوان براي عموم مردم 
شفاف نيست و اصلًا مشخص نيست مديران دولتي در اين شركت ها چه 
عملكردي دارند اما هم اينكه بدهي شركت هاي دولتي به شبكه بانكي 
حدود 200تا 450هزار ميليارد تومان برآورد مي شود، همين نكته نشان 

مي دهد وضعيت در بخش بنگاه هاي دولتي بسيار اسفبار است. 
بايد دانس��ت ارائه يك گزارش كلي بر پايه مس��ائلي چون نرخ رش��د 
اقتصادي و رشد بخش ساختمان، نفت، كشاورزي و صنعت و. . . ديگر 
منسوخ شده اس��ت و گزارش هايي كه در پورتال بانك مركزي و مركز 
آمار از وضعيت اقتصاد ايران وجود دارد به هيچ عنوان تصوير درس��ت 
و روش��ني از وضعيت اقتصاد ارائ��ه نمي دهد و بايد به دنبال انتش��ار 
گزارش هاي دقيق و حرفه اي باشيم كه گوياي واقعيت هاي اقتصاد ايران 
به همراه جزئيات دقيق بخش اقتصاد باشد، از اين رو جاي دارد تيمي 
متشكل از كارشناسان اقتصادي و اساتيد اقتصادي مستقل گزارشي 
بنيادي از وضعيت اقتصاد ايران تهيه كنند تا اصلًا بدانيم در كجا قرار 

گرفته ايم و بهترين راه حل ها براي بهبود وضعيت اقتصاد چيست؟
انتشار يك گزارش بنيادي واقعي از اقتصاد ايران و به دور از دعواهاي 
جناحي بي شك در شرايط كنوني اقتصاد ايران كه در پيچ تاريخي قرار 
گرفته است، مي تواند هم فضاي اقتصاد ايران را براي بررسي وعده هاي 
وزراي دولت يازدهم و عملكرد آنها ش��فاف كند و هم اينكه به مردم 
ايران يك تصوير روش��ن و واضح از اقتصاد ارائه  شود، با اين حال بايد 
ديد رانت هاي اطلاعاتي و سهم 80 درصدي دولت از اقتصاد اين اجازه 

را به دولت يازدهم مي دهد يا خير؟
 

 شراكت با شركت هاي فولاد اروپا 
براي دور زدن تعرفه ضد دامپينگ

مشاور مؤسسه مش�ورتي بتاماتريكس در انگليس گفت: به رغم 
اعم�ال تعرفه هاي ض�د دامپينگ، تش�كيل پروژه ه�اي صنعتي 
مش�ترك با ش�ركت هاي اروپايي مي تواند مس�ير را براي صنعت 
فولاد ايران جهت رس�يدن به ب�ازار اتحاديه اروپا هموار س�ازد. 
به گزارش پايگاه خبري ترند، پيش��نهاد اخير اتحاديه اروپا براي وضع 
تعرفه تا 33 درصد بر واردات فولاد از كشورهاي ايران، اوكراين، روسيه 
و برزيل، موجب بروز نگراني در تهران نس��بت به آينده صادرات فولاد 
به اروپا شده است. اما يك كارشناس ايراني مي گويد، ايران مي تواند از 
طريق ايجاد شركت هاي مشترك با همكاري شركت هاي اروپايي از شر 
اين تعرفه ها خلاص شود. تعرفه هاي پيشنهادي بين 5/3 تا 33 درصد 
خواهد بود و بسته به هر شركت و هر كشور متفاوت است. براي فولاد 
توليدي شركت فولاد مباركه ايران تعرفه 23 درصدي تعيين شده است. 
عمادي، مشاور مؤسسه مشورتي بتاماتريكس در انگليس گفت: تصميم 
اتحاديه اروپا براي محدود كردن واردات فولاد، تأثيري منفي بر وضعيت 
اقتصاد ايران به عنوان كشوري كه مي خواهد صادرات فولاد خود را در 

سال هاي آينده بيش از 30 درصد افزايش دهد، خواهد گذاشت. 
اين در حالي است كه بس��ياري اتحاديه اروپا را بزرگ ترين بازار براي 
فولاد ايران مي دانند، زيرا ايران به دليل هزينه هاي توليد قادر به رقابت 

با رقباي منطقه اي نيست.

باك خالي خودروهاي صفر هنگام تحويل
اين روزها در كنار كيفيت پايين برخي خودروهاي صفر، بعضي مشتريان 
خودروي جديد خود را با باك بنزين تقريباً خالي تحويل مي گيرند. 
به گزارش فارس، در ش��رايطي كه خودروسازان بابت تك تك قطعات 
خودرو و امكان��ات نصب ش��ده روي آن از مش��تريان هزينه دريافت 
مي كنند، حذف برخي موارد الزامي از خودروهاي صفر كيلومتر تحويلي 

به مشتريان نارضايتي خريداران را به همراه داشته است. 
در اين مورد مي توان به تحويل خودروهاي با باك بنزين تقريباً خالي به 
برخي مشتريان اشاره كرد به طوري كه اولين جايي كه خريدار بايد پس 

از تحويل خودرو به آنجا مراجعه كند، پمپ بنزين است. 
يكي از خريداران ساندرو از شركت پارس خودرو در اين مورد به خبرنگار 
فارس مي گويد: وقتي ماش��ينم را از كارخانه تحوي��ل گرفتم، يكي از 
دست اندركاران تحويل خودرو به من گفت كه سريع خودت را به يك 

پمپ بنزين برسان وگرنه در اتوبان مي ماني!
در گذش��ته فيلم خالي كردن بنزين از باك خودروه��اي صفر نيز در 
فضاي مجازي دست به دست مي شد كه در نهايت خودروسازان اعلام 
كردند با نمايندگي هاي خاطي برخورد خواهند كرد اما ظاهراً بنزين 
خودروهاي صفر زير دندان خود خودروسازان هم مزه كرده و حالا حتي 

خودروهاي تحويلي در خود كارخانه نيز باك خالي دارند.
 در كنار اين مس��ئله، مي توان به حذف جعبه ابزار از روي خودروهاي 
صفر نيز اشاره كرد. شركت هاي خودروساز در تحويل برخي خودروها 
از قرار دادن جعبه ابزار در خودرو خ��ودداري كرده و خودروي بدون 
ابزار به مش��تريان تحويل مي دهند. اين در حالي اس��ت كه سال هاي 
گذشته علاوه بر جعبه ابزار، جعبه كمك هاي اوليه نيز در خودرو قرار 

مي گرفت.
به اين ترتيب در شرايطي كه مديران خودروساز هر روز بهانه تازه اي 
براي گرفتن مجوز افزايش قيمت خودرو مي تراشند، مشتريان شاهد 
كم شدن امكانات خودروهاي توليدي هستند و اين امكانات كه وجود 
بس��ياري از آنها در خودرو الزامي اس��ت، هر دفع��ه آب مي روند، اين 
روند نگران كننده خواهد بود اگر اين حذف امكانات به حذف قطعات 

 مهم تري در خودرو تسري پيدا كند. 
---------------------------------------------------
سر به سر شدن توليد و مصرف برق در تهران

مديرعامل شركت برق منطقه اي تهران با تأكيد بر اينكه هشدار و 
آماده باش وزارت نيرو به شركت هاي برق نشان مي دهد هفته جاري 
هفته س�ختي براي صنعت برق خواهد بود، گفت: با جدي گرفتن 
صرفه جويي مي تواني�م از هفته جاري بدون مش�كل عبور كنيم. 
غلامرضا خوش خلق در گفت و گو با فارس درخصوص آماده باش وزارت 
نيرو به ش��ركت هاي برق براي جلوگيري از خاموشي در هفته جاري 
به دليل افزايش دماي هوا گفت: ش��ركت هاي ب��رق همواره در حالت 
آماده باش به س��ر مي برند چراكه ش��بكه برق بايد همواره تأمين برق 
پايدار را انجام دهد و اينكه بخواهيم اصطلاحاً شركت هاي برق را با ساير 
ارگان ها مقايسه كنيم بايد گفت كه اين آماده باش همواره بوده است، 
اما چون در هفته جاري دماي هوا افزايش مي يابد، قطعاً مصرف برق نيز 
رشد خواهد داشت. وي افزود: افزايش دماي هوا و مصرف برق تجهيزات 
و بست هاي برق را تحت تنش بيشتري قرار مي دهد و در نتيجه مراقبت 

بيشتر از سيستم و شبكه برق ضروري است. 
وي ادامه داد: اينكه وزارت نيرو اعلام آماده باش براي شركت هاي برق 
كرده است براي اين است كه گروه هاي تعميراتي و سرويس و نگهداري 
در وضعيتي باشند كه شرايط سخت را مديريت كنند و از اين شرايط كه 

احتمال بار سنگيني را بر شبكه برق تحميل خواهد كرد عبور كنيم. 
  توليد و مصرف برق سر به سر است

خوش خلق در پاسخ به اين سؤال كه توليد و مصرف برق سر به سر شده 
است، آيا اين وضعيت براي تهران نيز وجود دارد، گفت: شبكه سراسري 
برق با يكديگر متصل است و در حال حاضر شركت برق منطقه اي تهران 
كه شهرهاي تهران، قم و البرز را تحت پوشش خود دارد، حدود 10 تا 
11 هزار مگاوات توليد و در همين حدود نيز مصرف دارد، بنابراين شبكه 

سراسري برق بايد توليد و مصرف آن مورد توجه و بررسي قرار گيرد. 
مديرعامل برق منطقه اي تهران در پاس��خ به اين س��ؤال كه گفته 
مي شود كه بيش��تر خاموش��ي هاي رخ داده در تهران از ناحيه فوق 
توزيع يعني حوزه اختيارات ش��ركت برق منطقه اي است اما بيشتر 
توجهات حول محور ش��ركت توزيع برق تهران بوده اس��ت، گفت: 
شركت توزيع برق و ش��ركت برق منطقه اي تهران يك مجموعه به 
هم پيوسته اس��ت و نهايتاً  تأمين برق مصرف كننده بر عهده اين دو 
شركت قرار دارد و هر كدام از اين شركت ها رسالت خاصي دارند اما 
در ساختار شبكه بعضي مواقع اگر اختلالاتي رخ مي دهد اين مشكل 

را مشتركان حس مي كنند. 
وي افزود: در حوزه ش��ركت برق منطقه اي در مجموع هرچه به شبكه 
بالادستي نزديك شويد اگر يك حادثه كوچك در شبكه رخ دهد اثرات 
آن بيشتر است، يعني اگر يك اتفاق و حادثه در پست 400 كيلوولتي 

رخ دهد، اثرات آن بيشتر از يك پست 63 كيلوولتي است. 
خوش خلق ادامه داد: وقتي بار ش��بكه و مصرف ب��رق بالا مي رود ذات 
شبكه سراسري اين است كه افزايش دما پيدا كند و تأسيسات به دليل 
دماي هوا و بالا رفتن مصرف به سختي كار كنند، در نتيجه روي راندمان 

شبكه سراسري برق تأثير مي گذارد. 
مديرعامل برق منطقه اي تهران اضافه كرد: در ش��بكه هاي بالادستي 
افزايش بار موجب افت ولتاژ مي شود و با اعمال مديريت بار حالت تعادل 
حفظ و از خاموشي بيشتر جلوگيري مي شود. وي تصريح كرد: در چند 
سال گذش��ته در شبكه هاي بالادس��تي به دليل اينكه سرمايه گذاري 

محدودي صورت گرفته است، نياز به توسعه بيشتر داريم. 
خوش خلق در پاس��خ به اين س��ؤال كه در اطلاعيه وزارت درباره بروز 
مشكل در شبكه برق بعد از 15 سال پايداري صحبت شده است و به نظر 
مي رسد اين اطلاعيه روزهاي س��ختي را پيش بيني كرده است، اظهار 
داشت: هفته آينده هفته سختي است؛ چراكه پيش بيني درجه حرارت 
در تهران بالاي 40 درجه است، بنابراين وقتي احساس گرما افزايش يابد 
مصرف برق رشد خواهد داشت و همراهي مردم در صرفه جويي مصرف 

برق بيش از پيش نياز خواهد بود. 
وي افزود:اميدواريم ب��ا همراهي مردم كه خيلي هم پيچيده نيس��ت 
از س��اعت 12 ظهر تا 16 مردم مصرف برق خود را كاهش دهند پس 

مي توانيم اين هفته را هم بدون خاموشي عبور كنيم.

رئيس جمهور و وزير راه و شهرسازي سال 92 متعهد به اتمام مسكن مهر شدند 

مسكن مهر با تعلل 4ساله به دولت دوازدهم رسيد
مديرعامل عمران پرند: دريافت پول از متقاضيان مسكن مهر تحت عنوان ارزش افزوده غيرقانوني است

در حالي كه بيش از 1000هزار ميليارد تومان در بخش سپرده هاي 
بلندمدت سوددار بانكي سپرده وجود دارد، مشاور وزير راه و 
شهرسازي گفت 100 درصد با اخذ ماليات از سپرده هاي بانكي 
موافق هستم و اين موضوع از جمله مسائلي است كه رخ خواهد 
داد و به آن سمت در حال حركت هستيم، كما اينكه در بخش 
مس�كن نيز حركت كرده ايم و به نظر مي رسد بسياري از افراد 
ماليات بر سود مسكن در معاملات دست دوم را تأييد مي كنند. 
به گزارش »جوان« پيش از اين رئيس سازمان امور مالياتي با اشاره 
به اينكه بسياري از كش��ورها از س��پرده گذاران بانكي ماليات اخذ 
مي كنند، مدعي ش��ده بود اين پتانس��يل در ايران نيز وجود دارد، 
حال تنها به فاصله چند هفته از اظهارات رئيس سازمان امو مالياتي، 
مشاور مالي وزير راه و شهرسازي نيز موافقت خود را با اخذ ماليات از 
سپرده گذاران اعلام داشته است، بدين ترتيب به نظر مي رسد بخش 
مالياتي كشور خود را با نظام مالياتي بين المللي تطبيق مي دهد و با 
تكميل پايگاه هاي اطلاعاتي اش به سمت دريافت ماليات از مجموع 
درآمدهاي اشخاص در تمامي  حوزه ها اعم از بانك، بورس، بيمه و... در 
حركت است. عبده تبريزي در برابر پرسش »فارس« مبني بر اينكه آيا 
با اخذ ماليات از سپرده هاي بانكي يا معامله گران كوتاه مدت  نگر بازار 
سهام موافق هستيد، گفت: 100 درصد اين موضوع از جمله مسائلي 
است كه رخ خواهد داد و به آن سمت در حال حركت هستيم، كما 

اينكه در بخش مسكن نيز حركت كرده ايم و به نظر مي رسد بسياري از 
افراد ماليات بر سود مسكن در معاملات دست دوم را تأييد مي كنند. 
وي افزود: جامعه در حال حركت به آن سمت است و طبيعي است 
كس��ي كه پول در بانك س��پرده مي كند، كمترين ريسك را قبول 
مي كند، بنابراين بايد بيش��ترين ماليات را بدهد نه اينكه برعكس 
باشد، اين البته شامل ارقام كوچك نمي ش��ود و شامل ارقام بزرگ 
سپرده گذاري اس��ت اما مي ش��ود معافيت هايي براي عموم مردم 
كه ارقام كوچكي دارند و مانده هاي محدودي در بانك ها نگهداري 
مي كنند ارائه داد و مابقي را مشمول ماليات كرد كه به نظر مي رسد 
به اين سمت حركت مي كنيم. وي با اشاره به چش��م انداز نرخ ارز، 

مسكن و بازار سهام در نيمه دوم امسال گفت: هر نوع تغيير قيمت 
در اين زمينه بستگي به تورم خواهد داشت اما اگر خداي ناكرده فنر 
نقدينگي فرار كند، اول روي ارز و بعد روي كاماديتي ها، سپس روي 
بازار سهام و در نهايت روي مسكن تأثير گذار خواهد بود. عضو شوراي 
عالي بورس يادآور ش��د: س��ازمان بورس از اين شورا مجوز كاهش 
كارمزد معاملات تا 20 درصد رقم هاي فعلي را دريافت كرده اما در 
مورد خدماتي كه كارگزاري ها ارائ��ه مي دهند، نرخ كارمزد كاهش 
نمي يابد ولي در مورد معاملات به طور كل��ي از جمله صندوق ها يا 
درآمد ثابت و ... ن��رخ كارمزد معاملات كاه��ش مي يابد كه به نظر 

مي رسد طي يك ماه آينده عملياتي خواهد شد. 
عبده تبريزي با اشاره به چشم انداز نرخ ارز، مسكن و بازار سهام در نيمه 
دوم امسال گفت: اگر خداي ناكرده فنر نقدينگي فرار كند اول روي ارز 
و بعد روي كاماديتي ها، سپس روي بازار سهام و در نهايت روي مسكن 
تأثيرگذار خواهد بود. حسين عبده تبريزي با بيان اينكه تغييرات در 
كابينه جديد دولت تأثير آنچناني روي بازار س��هام نخواهد داشت، 
عنوان كرد: به نظر مي رسد دولت با تغييرات عمده اي در كابينه مواجه 
نباشد، مضاف بر اينكه تأثير تركيب كابينه معمولاً روي شاخص مربوط 
به همه وزرا نيست و در نهايت سه وزير يا رئيس سازمان بورس ممكن 
است تأثيرگذار باشند، از اين رو به نظر مي رسد تأثير اين موضوع براي 

نماگر بورس حداكثر 2 يا 3 درصد باشد.

عضو شوراي عالي بورس: 

با اخذ ماليات از سپرده هاي بانكي و معاملات سهام موافقم

  گزارش 2

م الف: 1336 اطلاعیه
سازمان ملى استاندارد ایران

اســتاندارد ملــى ایــران بــه شــماره 1-3368  تحــت عنــوان تجهیــزات الکتریکــى پزشــکى – قســمت 1 : الزامــات 
عمومــى بــراى ایمنــى پایــه و عملکــرد ضــرورى کــه برمبنــاى مصوبــات نــود و هفتمیــن اجــلاس شــوراى عالــى 
ــدگان و  ــه تولیدکنن ــذا کلی ــد ل ــارى مى باش ــتاندارد اجب ــررات اس ــمول مق ــورخ 1378/10/5 مش ــتاندارد م اس
واردکننــدگان ایــن فــرآورده ملــزم بــه رعایــت اســتاندارد مذکــور و آخریــن اصلاحــات و تجدیــد نظر آن مى باشــند.
کلیــه اشــخاص حقیقــى و حقوقــى ذیربــط مى تواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر در مرکــز بــه ســازمان ملــى 

ــد. ــه نماین ــه ادارات کل اســتاندارد مراجع ــران و در اســتان ها ب اســتاندارد ای
دفتر روابط عمومى و ارتباطات بین الملل

مهدي ملك  |  جام جم


